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شمس الدين محمد بن محمد بن محمد العلامة  للإمام  حاشـيـة على شـرح مـخـتـصر المنتهى  عنوان البحث:  

من بداية الكتاب إلى   ا دراسة وتحقيق  ،م(1550ه/ 957)  : بن بلال الحنفي المتوفى سنةالشهير باالعيني  
 نهايته.

 (. 2000852 )ريم بنت أحمد عايض الثبيتيىالطالبة:  
 الإسلامية.  والدراسات  الشريعة  وأصوله بقسم   الفقه   ، أستاذأحمد محمد عزبأ.د.    :إشراف

 ه1444/ 7/ 9 تاريخ المناقشة:

شمس الدين العلامة  للإمام  البحث عبارة عن تحقيق ودراسة لـ"حاشـيـة على شـرح مـخـتـصر المنتهى  
من بداية   - م(1550ه/  957):  بن بلال الحنفي المتوفى سنةالشهير بامحمد بن محمد بن محمد العيني  

نهايته، وقد احتوى البحث على مقدمة، وقسمين للدراسة والتحقيق، وخاتمة، وفهارس. القسم الكتاب إلى  
ريف بالتفتازاني وحاشيته، والتعريف  الأول: التعريف بابن الحاجب ومختصره، والتعريف بالعضد وشرحه، والتع

الحاجب وكتابه مختصر  التعريف بابن  الأول:  الفصل  أربعة فصول:  واشتمل على  وحاشيته.  بلال  بابن 
المنتهى. الفصل الثاني: التعريف بعضد الدين الإيجي وكتابه شرح مختصر المنتهى. الفصل الثالث: التعريف 

تصر المنتهى، الفصل الرابع: التعريف بابن بلال وحاشيته على بالسعد التفتازاني، وحاشيته على شرح مخ
شرح مختصر المنتهى، القسم الثاني: التحقيق، ويتضمن تحقيق الكتاب من أوله إلى نهايته، وهو يتألف من 

( حاشية أو مبحث على المقدمات المنطقية، وقد اعتمد ابن بلال في حاشيته على المقدمات المنطقية 83)
ن الحاجب، وشرح العضد عليه، وحاشية التفتازاني على شرح العضد وحاشية الجرجاني عليه من مختصر اب

أيضا، فجعل هذه المصادر محل الاستمداد والتعقيب والاستدراك والإيرادات والمناقشات، ولا يتردد في إبداء 
 وترجيح رأيه حتى وإن خالف غيره 

سختي المخطوط وفق منهج النص المختار، ومحاولة وكان المنهج المتبع في التحقيق هو المقابلة بين ن
إخراج النص سليما باعتماد الأصح منها مع إثبات الفروق بين النسختين في الحاشية، وقمت بتحقيق 
النص، وتوثيق النقول والعزو، وتخريج الأحاديث، والترجمة للأعلام، وشرح المصطلحات والغريب، والتعليق 

 ووضع خاتمة وفهارس. على كل ما يحتاج إلى تعليق، 
  -حاشية ابن بلال على مختصر المنتهى –حاشـيـة على شـرح مـخـتـصر المنتهى  الكلمات المفتاحية:  

 تعليقات ابن بلال على العضد.   - حاشية ابن بلال على المقدمات المنطقية
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 AN ANNOTATION ON THE EXPLANATION OF THE SUMMARY OF AL MUNTAHI BY 

THE SCHOLAR IMAM SHAMS AL DEEN MOHAMMED SON OF MOHAMMED SON OF 

MOHAMMED AL AYNEE KNOWN AS “IBN BILAL” STUDY AND INVESTIGATION (FROM 

THE START OF THE BOOK TILL IT’S END OF THE ENTIRE BOOk 
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This research is an investigation of "Hashiyat on Sharh Mukhtasar Al-Muntaha" by 

Imam Alalama Shams Al-Din Muhammad Bin Muhammad Bin Muhammad Al-Ayni, 

famous as Ibn Bilal Al-Hanafi, who died in the year: (957 AH / 1550 AD) - from the 

beginning of the book to its end (the logical premises). The research included an 

introduction, two parts for the study and investigation, a conclusion, and indexes. 

The first section consisted of four chapters. The first chapter introduced Ibn al-Hajib 

and his book Mukhtasar al-Muntaha. Chapter two familiarized Adad Al-Din Al-Aji and 

his book, Sharh Mukhtasar Al-Muntaha. The third chapter introduced Saad al-Taftazani, 

and his Hashiya on Mukhtasar al-Muntaha explanation. Chapter four introduced Ibn 

Bilal and his Hashiya on Mukhtasar al-Muntahha explanation. 

The second section is the investigation. It included the investigation of the book from 

its beginning to its end, and it consisted of (83) hashiyas or a topic on the logical 

premises. 

Ibn Bilal in his Hashiya relied on the logical premises from Ibn al-Hajib’s Mukhtasar, 

and the explanation of al-Adad on it, as well as on the explanation of the two Hashyia 

of al-Taftazani and the Hashiya of al-Jurjani. Ibn Bilal relied on these sources as 

references, commenting, redress, revenue and discussions, and he had a deep 

understanding that did not hesitate to express and give preference to his opinion even 

if he disagreed with others. 

Regarding the used method in the investigation, the current research relied on the 

comparison between the two versions of the manuscript according to the approach of 

the chosen text, and the attempt to produce the text intact by adopting the more 

correct one while proving the differences between the two versions in the Hashiya. 

I investigated the text, documented the narrations and attributions, extracted the 

hadiths, familiarized the scholars, explained the terminology and the strange, 

commented on everything that needed a comment, and drew up a conclusion and 

indexes. 
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